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رئیس مجلس شلورای اسلامی بند مربوط به 
تصمیم گیری در ملورد ارز ترجیحی در بودجه 

۱۴۰۱ را به کمیسیون تلفیق بازگرداند.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، در ادامه جلس��ه 
علنی روز دوشنبه)۲اس��فند( مجلس شورای اسلامی 
و در جریان بررس��ی بندهای در آمدی لایحه بودجه، 
علی اکبر گریمی نماینده م��ردم اراک در مجلس در 
پیشنهادی خواستار بازگشت به لایحه دولت و حذف 

ارز ترجیحی شد.
بع��د از اظهارات مخالفان و موافقان، قالیباف رئیس 
مجلس این بند را برای بررس��ی بیشتر به کمیسیون 

تلفیق بازگرداند.
کریمی گفت: بند الحاق��ی یک که به موضوع مهم 
اختصاص مبل��غ ۹ میلیارد دلار  برای تامین کالاهای 
اساسی به عنوان ارز ترجیحی اختصاص یافته یکی از 

موضوعات مهم لایحه بودجه سال جاری است .
نماینده اراک گفت: در م��ورد ارز ترجیحی بحث و 
بررس��ی های زیادی ص��ورت گرفت، اما همچنان این 
موضوع قابل بحث اس��ت با عنایت به اینکه در س��ال 
۹۷ که نرخ  ارز ۴۲۰۰ تصویب شد فهرست ۲۵ قلمی 
از کالاهای اساس��ی و دارو بود، اما طی این چند سال 
بخش اعظم این کالاها در عمل از دریافت ارز ترجیحی 

خارج شدند و الان ۵ قلم بیشتر نمانده است.
وی ادام��ه داد: هم��ه می دانیم ک��ه در رابطه با ارز 
۴۲۰۰ تومانی در س��ال های گذشته فسادهای بسیار 
گسترده ای شکل گرفت و پرونده های بسیاری در این 

زمینه در قوه قضاییه تشکیل شد.
نماینده اراک افزود:  ارز ۴۲۰۰ تومانی منبع بزرگی 
برای رانت خواری در اقتصاد ایران است و تدوام آن در 
صحنه اقتصاد کشور می تواند منشا عظیم رانت خواری 

را تدوام بخشد.
کریم��ی گفت: ما به آثار تورمی ناش��ی از حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی توجه داری��م ، ولی باید این واقعیت را 
یپذیری��م  که با توجه به اخت��لاف  که بین ارز ۴۲۰۰ 
و ارز آزاد وج��و دارد،  انگیزه فس��اد ایجاد می کند که 
افرادی بخواهند از  این ارز بهره مند شوند، پرونده های 
زی��ادی داریم که افراد زی��ادی ارز را گرفتند و کالایی 

وارد  کشور نکردند.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن گفت: هدف ما از 
تخصی��ص ارز ۴۲۰۰ تومانی رس��اندن کالا  به قیمت 
مناس��ب به مردم بود، ولی آنچه که اتفاق افتاد خلاف 

این قصد و نیت دولت و قانونگذار بود.
کریم��ی گفت:  ما اعتق��اد داریم که اس��تمرار این 
وضعی��ت می تواند همچنان به ضرر منافع کلان مردم 
باش��د و اگر دول��ت با عزم و اراده در صحنه باش��د، و 

مابه تفاوت ارز ۴۲۰۰ را به نحو مناس��ب به افرادی که 
اس��تحقاق حمایت مالی منتقل کند و در اختیار آنها 
ق��رار دهد، می توانیم با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی زمینه 
رانت را از اقتصاد جمع کنیم. این وضعیت  قابل تداوم 
نیس��ت و ارز چند نرخی در نظام ارزی کش��ور منشأ 

فساد است .
عنابستانی نماینده س��بزوار در موافقت با حذف ارز 
ترجیحی گفت: موضوع بر سر این نیست که یارانه که 
برای واردات کالای اساسی در قالب ارز ترجیحی داده 
می شود، حذف شود،  بلکه درباره موضوع مدیریت ارز 

ترجیحی صحبت می شود.
نماینده مردم س��بزوار در مجلس ش��ورای اسلامی 
افزود: کاملا واضح اس��ت که ما در طول این س��ال ها 
برای کالاهای اساس��ی ارز ترجیحی پرداخت کردیم و 
این کالاه��ا میلیاردها میلیارد ارز ترجیحی را به خود 
اختصاص دادند. اما همچنان سبد کالای خانواده های 
مردم روز به روز گران تر می شود که دلیل آن فساد در 
این شبکه است که نهایتاً هم دامداران، وارد کنندگان، 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان همه ناراضی هستند. 
وی تاکید کرد: دلیل این موضوع نبود مدیریت در این 
باره اس��ت. پیشنهاد دولت هم در همین موضوع بوده 
اس��ت. اما چرا مطرح می کنیم که دولت آماده نیست 
بلکه رئیس س��ازمان برنامه و بودجه روز گذش��ته به 
ص��ورت محکم این موضوع را مطرح کرده که آمادگی 
لازم را دارد و حت��ی دس��تگاه های امنیتی هم به این 

موضوع تاکید داشتند.
عنابستانی ادامه داد: قرار نیست یارانه را حذف کنیم. 
اینک��ه ۹ میلیارد دلار به کالاهای اساس��ی اختصاص 
دهیم غلط اس��ت و راه درست نیست و مسیر غلطی 
است که تا الان رفتیم و متاسفانه به نتیجه نرسیدیم 
که س��بب افزایش قیمت کالاهای اساس��ی، فشار در 
شبکه، نارضایتی زیاد در حوزه های مختلف و  مصرف 

کننده نهایی شده است.
وی خاطرنش��ان کرد: ب��ه نظرم باید س��اختاری را 
هماهن��گ کنیم که یارانه ای که داده می ش��ود حذف 
نشود بکه کالای اساسی مانند گوشت و مرغ با همین 

قیمت به دست مردم برسد.
حمیدرضا حاجی بابایی رئیس کمیس��یون تلفیق 
مجلس شورای اسلامی در مخالفت با پیشنهاد حذف 
ارز ترجیحی، گف��ت: مجلس باید تصمیم بگیرد و در 
مقابل ۸۵ میلیون نفر پاسخگو باشد. کمیسیون تلفیق 
شفاف عمل کرده و معادل ۹ میلیارد دلار برای واردات 
کالاهای اساسی اختصاص دادیم و بقیه ارز را به شکل 
ETS پی��ش بینی کردیم و حذف این ها یعنی ۶ برابر 

کردن قیمت ها.
وی افزود: س��ناریوی پیچیده کردن ۹ میلیارد دلار 
یعن��ی مجلس را روبه روی م��ردم قرار دهند، مجلس 
ب��ا گرانی ها مخالف اس��ت و من ع��رض می کنم که 
س��ال آینده، سال معیشت مردم اس��ت و ما با گرانی 
مخالفی��م. این نماینده مردم در مجلس تاکید کرد: ما 
باید با مردم ش��فاف و روشن سخن بگوییم، نمی شود 
طوری به مردم سخن بگوییم و طور دیگری بنویسیم. 
ح��ذف ۹ میلیارد ریال یعنی یک ریال یارانه پرداخت 
نشود و به قیمت آزاد جنس بفروشیم. ما نمی خواهیم 
در بازار سوءاس��تفاده شود و مصوبه کمیسیون تلفیق 
شفاف اس��ت و برگشت به کمیسیون معنایی ندارد و 

باید همین جا و در مقابل مردم تصمیم گیری شود.
در پاس��خ به این اظه��ارات، قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی اظهار داش��ت: آئین نامه اجازه حذف 
کل را داده اس��ت و این پیشنهاد مطرح شده است اما 
یک بند این پیش��نهاد مربوط به موضوعات هزینه ای 
اس��ت و یک بند نیز بند سیاس��تی است و لازم است 
توجه شود که این بند سیاستی نرخ مبادله منابع ارزی 
براساس ETS پیش بینی شده و اگر ما به حذف این 
بند الحاقی رأی بدهیم این بند نیز حذف می ش��ود و 

همه درآمدها و بودجه بر هم می ریزد.
وی تاکید کرد: قرار نیست اینجا حرف سیاسی زده 
ش��ود بلکه باید کار کارشناس��ی و علمی انجام شود. 
اینکه شعار دهیم در مقابل ملت تصمیم بگیریم یعنی 
کمیسیون را جمع کنیم و این سخن صحیحی نیست 
مجلس براس��اس آئین نامه و قانون حرکت می کند و 
من بارها گفته ام معیشت خط قرمز مجلس است و در 

این موضوع شکی نداریم.
رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: همه 
درآم��د و هزینه های ما بر مبنای ارز  ETS اس��ت و 
پیش��نهاد حذف ارز  ETS هم��ه مبناها را به هم می 
ریزد اما بند مربوط به اختصاص معادل ۹ میلیارد دلار 
جزو موضوعات اختلافی است که قرار شد آقای مصری 
از سوی هیات رئیسه با حضور رئیس کمیسیون تلفیق 
مجددا بررس��ی کند و  هر آنچه که مصوبه تلفیق بود 

مجددا بارگذاری شود.

در حاللی که در روزهای اخیلر مذاکرات لغو 
تحریم هلا در وین روزهای حسلاس و مهمی را 
طی می کند، ایران و کشلورهای ۱+۴ همچنان 
در انتظار اخذ تصمیمات سیاسی و نشانه هایی 
از اراده و جدیلت واشلنگتن برای رسلیدن به 

توافق هستند.
ب��ه گ��زارش خبرن��گار سیاس��ت خارج��ی ایرنا، 
مذاکرات وین این روزها در حالی پیگیری می ش��ود 
که مدتهاس��ت جمهوری اسلامی ایران تصمیم خود 
را گرفته اس��ت و به اذعان همه طرف های حاضر در 
وین، پیش��رفت در روند مذاکرات تنها به تصمیمات 

سیاسی واشنگتن بستگی دارد.
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
در حاش��یه کنفران��س امنیت��ی مونی��خ در دیدار با 
خوس��ه مانوئل آلب��ارز وزیر خارجه اس��پانیا  درباره 
مذاکرات رفع تحریم های ایران در وین خاطر گفت: 
گفت وگوه��ا در وین به نقطه ای رس��یده که نیازمند 
اتخاذ تصمیمات سیاسی طرف غربی برای رسیدن به 
توافق هستیم و در این راستا سه کشور اروپایی باید 
ب��ه نقش خود به عنوان اعضای برجام  توجه و تلاش 

کنند حقوق و منافع مشروع ایران رعایت شود.
امیرعبداللهی��ان در ادام��ه دیداره��ای خ��ود در 
حاش��یه کنفرانس امنیتی مونیخ، ب��ا جوزف بورل، 
رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا دیدار کرد. وی 

در این دیدار با اش��اره به اینکه جمهوری اس��لامی 
ایران تمامی ابتکارات و پیش��نهادات ممکن را ارائه 
کرده اس��ت، اظهار کرد: اکنون وقت آن رس��یده که 
آمریکا و س��ه کشور اروپایی نیز با اخذ تصمیم های 
سیاس��ی لازم، نشان دهند اراده واقعی برای رسیدن 
به توافق در کمترین زمان را دارند. وزیر امور خارجه 
کشورمان تاکیدکرد: اگر ابتکارات ایران نبود، تا این حد 
به توافق نزدیک نبودیم اما طرف مقابل باید بداند تهران 
خطوط قرمز خ��ود را نادیده نخواهد گرفت. نمی توان 
این موضوع را نادی��ده گرفت که عدم اخذ تصمیمات 
سیاس��ی و نمایش اراده جدی توسط واشنگتن باعث 
تطویل این مذاکرات ش��ده است. آمریکا همواره تلاش 
دارد ب��ا نمایش ها و بازی های تکراری، توپ را در زمین 
ایران بیاندازد و جمهوری اس��لامی را مقصر ش��رایط 
فعلی در موضوع برجام نشان دهد. در ادامه رایزنی های 

دیپلماتیک ب��ا محوریت لغو تحریم ه��ا در وین، علی 
باقری مذاکره کنند ارشد جمهوری اسلامی ایران عصر 
روز گذش��ته با انریکه مورا هماهنگ کننده کمیسیون 
مش��ترک و نماینده اتحادیه اروپ��ا در وین دیدار کرد. 
رئیس هیأت مذاکره کننده کشورمان همچنین در ادامه 
دیدارها در وین، با وانگ کوان رئیس هیات مذاکره کننده 

چین نیز ملاقات کرد.
در طول هفته های گذش��ته مذاکرات در س��طوح و 
قالب های مختلف بین هیات های مذاکره کننده جریان 
داش��ت. تیم مذاکره کننده کشورمان بر اساس اصول و 
دستورالعمل ها، پیشنهادها و خواسته های روشن خود 
را روی میز مذاکرات قرار داده است و دستیابی به یک 
توافق خوب را دنبال می کند. اگرچه در روند مذاکرات 
نشانه هایی از پیشرفت مشاهده می شود، اما طرف های 
غربی باید دست از مقصرنمایی ایران در وضع فعلی در 
مذاکرات بردارند و با توجه به اینکه در توافقات گذشته 
به هیچ یک از تعهدات خود عمل نکردند، تعهدات خود 
در توافق احتمالی آتی را تصمین کنند. در همین راستا، 
موضوع تضامین از مسائل مد نظر ایران است؛ ایران با 
توجه به بدعهدی های آمریکا در موضوع برجام، تاکید 
دارد که اراده خود را به صورت جدی و قابل راستی 
آزمایی نش��ان دهد. آمریکا باید تضمین بدهد که در 
صورت هرگون��ه توافق احتمالی اجرای آن توس��ط 

ایالات متحده پایدار خواهد بود.

س�فیر ای�ران در قط�ر گفت: س�فر آیت الله 
رئیس�ی به قطر را از جه�ت زمان و موضوعات 
مورد بحث، س�فر بس�یار مهمی ارزیابی کرد و 
گفت: دو موضوع اصلی این س�فر دیدار با امیر 
قطر و برخی از مسئولان قطری و از سوی دیگر 
مشارکت در اجلاس کشورهای صادرکننده گاز 

است که در سطح سران برگزار می شود.
سیاس��ت خارجی - چند روزی اس��ت که بررسی 
ابعاد مختلف سفر مهم آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
به قطر مورد توجه رسانه ها قرار گرفته است، درحالی 
که در پنج س��ال اخیر طیف وس��یعی از موضوعات 
دو جانب��ه، منطقه ای و بین المللی، دو کش��ور را به 
یکدیگر نزدیک تر کرده اس��ت، اکنون س��فر رئیس 
جمهوری کشورمان پس از ۱۰ سال علاوه بر تقویت 
مناسبات، زمینه همسویی بیشتر در تحولات تجاری 

و منطقه ای را فراهم می کند.
خبرنگار خبرگزاری ایرنا برای بررسی جزییات این 
س��فر وهمچنین تفاهمنامه ها و قراردادهایی که قرار 
اس��ت در این سفر بین طرف ایرانی و قطری منعقد 
ش��ود و همچنین بررس��ی ظرفیت ه��ای اقتصادی، 
فرهنگی و سیاس��ی دو کشور و نیز برگزاری اجلاس 
گازی در سطح س��ران در جریان این سفر دو روزه، 
به سراغ حمید رضا دهقانی پوده سفیر کشورمان در 

قطر رفته است.
دهقانی پ��وده پیش از این دس��تیار وزیر خارجه و 

مدیرکل خاورمیانه و ش��مال آفریقا از سال ۱۳۹7، 
س��فیر و نماینده دائم جمهوری اس��لامی ایران نزد 
سازمان همکاری های اسلامی در جده و رییس مرکز 
مطالعات خاورمیانه و خلیج فارس در دفتر مطالعات 
سیاس��ی و بین الملل��ی وزارت خارجه بوده اس��ت. 
مش��روحی از جزییات س��فر آیت الله س��ید ابراهیم 
رئیس��ی به قطر به روایت س��فر کش��ورمان در این 

کشور در ادامه از نگاهتان می گذرد.
حمیدرض��ا دهقانی پوده در این گفت وگو پیرامون 
جزییات س��فر رئیس جمهوری کشورمان به قطر و 
امضای تفاهم نامه ها و حوزه های همکاری دو کش��ور 
ب��ه ایرنا گفت: قطر همواره اعلام کرده که علاقه مند 
اس��ت در بهبود روابط میان ایران و کشورهای عربی 
نق��ش ایفا کن��د و از ای��ن رو یکی از طرف��داران و 
حمایت کنن��دگان از گفت وگوهایی که ما پیش��نهاد 
کرده ایم کش��ور قطر اس��ت؛ بنابرای��ن از این حیث 
امیدواریم که قطر بتواند نقش روزافزونی در نزدیک 

کردن دیدگاه های میان جمهوری اس��لامی ایران و 
کش��ورهای عربی منطقه خلیج ف��ارس و خاورمیانه 
ایفا کند. س��فیر ای��ران در قطر با اش��اره به ایرانیان 
مقیم این کش��ور و برنامه دیدار با آن ها تصریح کرد: 
ایرانیان مقیم قطر بخش جدایی ناپذیری از مجموعه 
کس��انی هستند که در این کشور زندگی می کنند و 
س��الیان طولانی است که در کمال دوستی، برادری 
و امنی��ت با برادران و خواه��ران قطری خود در این 

کشور حضور دارند.
وی ب��ا بیان اینک��ه ایرانیان مقیم قط��ر از احترام 
بالایی برخوردار بوده و جمعیت زیادی هستند که در 
این کش��ور نقش موثری دارند، ادامه داد: بسیاری از 
این افراد متولد قطرهستند و پدران و اجداد بسیاری 
از آن ه��ا نیز در طول س��ال های بس��یار دور به این 
کشور آمده اند و این افراد هم در مورد امنیت، ثبات 
و پیشرفت قطر سهم داشته و کمک کرده اند بنابراین 
هم مردم و هم دولت قطر از آن ها استقبال کرده اند و 

روابط بسیار خوبی بین آن ها برقرار بوده است.
دهقانی پ��وده بیان ک��رد: نیروی کار در گذش��ته 
بیش از امروز در قطر حضور داش��ته است و در حال 
حاضر ما تلاش خواهیم کرد که با دوستان قطری در 
مورد توافقات قبلی که در این مورد منعقد ش��ده به 
هماهنگی برسیم و بتوانیم نسبت به تأمین بخشی از 
نیروی کار قطر با آن ها توافقاتی داش��ته باشیم و آن 

را اجرایی و عملیاتی کنیم.

روزهای حساس گفت وگوها؛قالیباف ارز ترجیحی را به کمیسیون تلفیق بازگرداند
 در انتظار نشانه هایی از اراده و جدیت واشنگتن

سفیر ایران در قطر مطرح کرد:

جزییات سفر دو روزه رییس جمهور به قطر

مدیرعامل سازمان بنادر اعلام کرد: 
 جزئیات توافقنامه های ایران 

و قطر در حوزه دریایی و بندری
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امام جمعه تبریز شهادت خلبانان 
پایگاه دوم شکاری ارتش را 

تسلیت گفت

7

مدیرعامل س��ازمان بنادر و دریانوردی درخصوص مفاد توافقنامه های 
ای��ران و قطر در حوزه دریایی و بندری که در س��فر رییس جمهور به 

دوحه به امضا می رسد...

نماین��ده ولی فقیه در آذربایجان ش��رقی و ام��ام جمعه تبریز با صدور 
پیامی ش��هادت 2 خلبان پایگاه شهید فکوری تبریز و یک شهروند در 

حادثه سقوط جنگنده آموزشی را تسلیت گفت...
وکیل نباید در محدودیت باشد
گزارش»عصرآزادی« از آنچه که در دیدار رئیس کانون وکلای دادگستری آذربایجان شرقی با خبرنگاران گذشت؛

دی صفحه  2««
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